
 

Milí farníci a poutníci.  

Celý měsíc květen je zasvěcen jedné 

Matce, která si to nejvíce zaslouží. Je 

to Matka největší rodiny na světě, 

Matka všech lidí – Nejsvětější Panna 

Maria. Panna Maria je naší skutečnou 

matkou v nadpřirozeném řádu věcí. 

Vždyť sám Pán Ježíš, Syn Panny Marie, nazval po svém vzkříšení učedníky 

svými bratry. Jsme-li tedy bratry Pána Ježíše, pak je jeho Matka také Matkou 

naší. Proto na svou nebeskou Matku nezapomínejme. Milujme ji, uctívejme ji 

a prosme ji o pomoc v každé naší potřebě, vždyť sám Bůh chce, abychom mu 

své prosby předkládali rukama jeho Matky, jak to krásně ukázal při prvním 

zázraku v Káně Galilejské. 

Když chce ďábel někoho odloučit od Boha, snaží se nejdříve zničit jeho lásku 

a úctu k Nejsvětější Panně Marii. K tomu vypráví svatý Alfons tento příběh: 

Kdysi žil bohatý, ale rozmařilý šlechtic, který hříšným životem prohýřil celý 

svůj majetek a octl se v bídě. Aby si zase pomohl k penězům, prosil o pomoc 

samotného ďábla. Ten mu slíbil, že mu dá ještě větší bohatství, než měl dříve, 

ale pod jednou podmínkou: musí se odříci Boha. Šlechtic nejdříve váhal, ale 

nakonec ďáblovo rouhavé přání splnil. Ďábel však nebyl spokojen ani s tím. 

Žádal ještě, aby se šlechtic odřekl i Panny Marie. V tu chvíli se však pobloudilý 

šlechtic vzpamatoval a zvolal: „Té se neodřeknu! Matku nezapřu! Ona je mojí 

poslední nadějí. To raději budu do smrti žebrákem!“ 

Kdo tedy za svého života upřímně uctívá Matku Boží a často se k ní modlí, ten 

se nemusí obávat ničeho, protože ví, že nebeská Matka ho nikdy neopustí. Pro 

toho ani smrt nebude hrozná, protože mu vyjde naproti Královna nebes 

obklopená andělskými zástupy a odežene ďábla, který nemůže snést pohled na 

tu, jež zmařila jeho plány.    

Váš farář R.D. Jaroslav Laštovička 

Farní dopis 
Kvě těn 2023 
Č í  slo 234 

 



  

Před šedesáti léty byl vysvěcen na kněze emeritní farář v Hlubokých 

Mašůvkách, otec Gerhard, který v prosinci oslavil 85 let. Důstojný pán sloužil 

dlouho a vytrvale Božímu lidu. Za tu dobu prožil se svým Pánem jistě mnoho 

krásného a radostného. Ke kněžské službě patří také těžkosti a různé starosti, 

vždyť není žák nad svého Mistra.  

Otci Gerhardovi jsme vděčni a děkujeme za jeho službu u nás na poutním místě, 

vážíme si jeho vytrvalosti v dobrém a přejeme mu Boží pomoc, a ochranu Panny 

Marie v další službě ke spáse duší. 

 

 

 „Už vás nenazývám služebníky, ale přáteli“ (srov. Jan 

15,15). Šedesát let po svém kněžském svěcení stále slyším 

ve svém nitru tato Ježíšova slova, kterými se náš vynikající 

arcibiskup, kardinál Faulhaber, obrátil hlasem sice již 

slabým, ale pevným k nám novokněžím na závěr obřadu 

svěcení. Podle liturgického obřadu té doby byla tato 

aklamace výslovným udělením mandátu novým kněžím 

Benedikt XVI při výročí kněžství 

Otec Gerhard slaví 60 let kněžské služby 



odpouštět hříchy. „Už nejste služebníci, ale přátelé.“ Věděl jsem a povšimnul 

jsem si v té chvíli, že to nebyla jenom „rituální“ slova a že byla více než jen 

citací Písma svatého. Uvědomoval jsem si, že v této chvíli ke mně promlouvá 

samotný Pán zcela osobně. Ve křtu a biřmování nás k sobě již přitáhnul a přijal 

do rodiny Boží. Avšak tento okamžik byl něčím více. On mne nazývá přítelem. 

Přijímá mne do kruhu těch, ke kterým se obracel ve Večeřadle. Do kruhu těch, 

které zná zcela výjimečným způsobem a kteří výjimečným způsobem poznávají 

Jeho. Udělil mi schopnost, která budí skoro obavy a kterou jenom On, Syn Boží, 

může vyslovit a konat právoplatně: Odpouštím ti tvé hříchy. On chce, abych já 

– Jím poslaný – mohl vyslovit pomocí Jeho „já“ slova, která nejsou jenom slova, 

nýbrž skutky, které působí proměnu v hlubinách existence. Vím, že za těmi to 

slovy je jeho Utrpení podstoupené za nás a pro nás. Vím, že jeho odpuštění má 

svou cenu: v jeho Utrpení sestoupil On sám až na dno temnot a špíny našeho 

hříchu. Sestoupil do noci naší viny, která jedině takto mohla být přemožena. 

A prostřednictvím mandátu odpouštět mi dovoluje pohlédnout do propasti 

lidství a na velikost jeho utrpení za nás, což mi umožňuje tušit velikost jeho 

lásky. Svěřuje se mi: „Už nejste služebníci, ale přátelé.“ Svěřuje mi slova 

eucharistické konsekrace. Považuje mne za schopného hlásat Jeho Slovo, 

správně ho vysvětlovat a nést ho lidem dneška. Důvěřuje mi. „Nejste už 

služebníky, ale přáteli“ - toto sdělení uděluje obrovskou vnitřní radost a zároveň 

z něj v jeho velikosti a ve spojitosti se všemi zkušenostmi vlastní slabosti 

a nevyčerpatelné Pánovy dobroty může po celá desetiletí běhat mráz po zádech. 

 „Už nejste služebníci, ale přátelé“ - v tomto slovu je obsažen 

celý program kněžského života. Co je opravdové přátelství? 

Idem velle, idem nolle – totéž chtít a totéž nechtít – praví 

starobylé rčení. Přátelství je společenstvím myslí a vůlí. Pán 

nám říká se stejnou naléhavostí totéž: „Znám svoje ovce, 

a moje ovce znají mne“ (srov. Jan 10,14). Pastýř zná své ovce 

jménem (srov. Jan 10,3). On zná moje jméno. Nejsem nějakou 

anonymní bytostí v nekonečném vesmíru. Zná mě zcela 

osobně. A znám já Jeho? Přátelství, které mi dává, může jedině 

znamenat, že se také já snažím poznávat stále lépe Jeho; že já v Písmu, ve 

svátostech, na setkání v modlitbě, ve společenství svatých, v lidech, které 

potkávám a které mi On posílá, se snažím stále více poznávat Jeho samého. 

Přátelství není jenom poznání, ale především chtění. Znamená, že má vůle roste 

v přitakávání té Jeho, neboť Jeho vůle pro mne není nějakou vnější či cizí vůlí, 

které se chtě nechtě podrobuji anebo nepodrobuji. Nikoli, v přátelství se moje 

rostoucí vůle sjednocuje s Jeho vůlí. Jeho vůle se stává mojí vůlí a právě tak se 

doopravdy stávám sebou samým. Kromě společenství mysli a vůle zmiňuje Pán 

třetí, nový prvek: dává svůj život za nás (srov. Jan 15,3; 10,15). Pane, pomoz, 



abych Tě stále lépe poznával! Pomoz mi být stále více zajedno s Tvou vůlí! 

Pomoz mi žít můj život nikoli pro mne samého, ale žít jej společně s Tebou pro 

druhé! Pomoz mi stávat se stále více Tvým přítelem! 

Po slovech o vykročení na cestu Ježíš pokračuje: přinášejte plody, plody trvalé! 

Jaké plody od nás očekává? Co je oním trvalým plodem? Plodem vinného kmene 

jsou hrozny, z nichž se pak připravuje víno. Zastavme se na okamžik u tohoto 

obrazu. Aby mohly uzrát hrozny, je zapotřebí slunce, ale také déšť, den i noc. 

Aby uzrály kvalitní vinné hrozny, je zapotřebí o ně pečovat, je třeba trpělivost 

při kvašení, pozorná péče při procesu zrání. U kvalitního vína nebývá ceněna 

jenom sladkost, ale také bohatství příchutí, rozmanité aroma, jež vzniklo během 

procesu zrání a kvašení. Není už v tom samotném vystižen obraz lidského života, 

a zcela zvláštním způsobem našeho kněžského života? Potřebujeme slunce 

a déšť, klid i těžkosti, fázi očisty i zkoušek jakož i čas radostného zvěstování 

evangelia. Ohlédneme-li se, můžeme děkovat Bohu za obojí: za těžkosti 

i radosti, za chvíle temnot i přízně. V obou rozeznáváme neustálou přítomnost 

jeho lásky, která nás stále znovu nese a snáší. 

 

• 395. měsíční pouť 1. soboty se koná 6. 5. 2023 – Dá-li 

Pán Bůh  

V 15 h německá mše svatá P. Gerhard M. Walder, 

OSM, po mši svaté bude setkání s jubilantem na 

farní zahradě; 
v 18h mše sv. R.D. Jiří Švanda, farář v Rudě 

 

• Diecézní setkání mládeže v Žarošicích 13. 5., autobus pojede 

6:15h od lázní ze Znojma. 

 

• 396. měsíční pouť 1. soboty se koná 3. 6. 2023 – Dá-li Pán 

Bůh  

V 15 h německá mše svatá; v 18h mše sv. R.D. Pavel 

Šenkyřík, biskupský vikář pro pastoraci a vzdělávání 
 

Adresa: Řím. katol. farnost, 671 52 Hl. Mašůvky, CZ, tel. číslo: 

605 955 710, 533 534 944 

Krátké zprávy pro vás 


